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Editorial 

Direktivní Kjótský protokol omezuje ekonomiku 
Bruselská organizace International Council 

for Capital Formation (ICCF) zveřejnila studii, 
která analyzuje dopady plnění Kjótského pro-
tokolu na evropskou ekonomiku. Výsledky 
nejsou příliš povzbudivé. Studie předpokládá 
zbrzdění hospodářského růstu, výrazné zvýšení 
cen energií a ztrátu pracovních míst.  

Opatření, která musejí země zavést, aby do-
kázaly snížit množství emisí 
skleníkových plynů, ovlivní 
hrubý domácí produkt. Dopad 
bude rozdílný podle toho, jak 
jsou země vzdáleny od žádou-
cího stavu.  

V roce 2010 bude kvůli 
nákladům na omezování emisí 
hrubý domácí produkt Němec-
ka nižší o 0,8 %, ve Velké 
Británii o 1,1 % HDP. Itálie 
však přijde o 2,1 % a Španěl-
sko o 3,1 % HDP, protože 
musejí vynaložit na dosažení 
cíle více financí.  Podle odha-
dů dosáhnou náklady na spl-
nění požadavků protokolu do roku 2050 až 
jednoho bilionu dolarů ročně, což je až 2 % 
globálního HDP za rok.  

U nových členských  států by ztráty neměly 
být závažné, respektive by nemusely prodělat 
vůbec „díky“ propadu průmyslu v 90. letech a  
prodeji emisních povolenek.  

Podobné dopady bude mít realizace Kjótské-
ho protokolu také na pracovní místa. Ve Špa-

nělsku by v roce 2010 měla být roční ztráta 
přes 600 tisíc pracovních míst, v Itálii kolem 
200 tisíc, v Británii a Německu okolo 300 tisíc 
pracovních míst.   

Podle současné podoby Kjótského protokolu 
budou emise evropských firem zredukovány  
o pouhou desetinu procenta, což je naprosto 
zanedbatelné. Dojde však k přesunu výroby do 

rozvojových zemí, kterým 
protokol žádné povinnosti 
snižovat emise neukládá.  
Studie předpokládá, že jakmile 
budou zřejmé ekonomické 
škody, začnou vlády Kjótský 
protokol opouštět, neboť ná-
klady na něj převyšují přínosy.   
Počátkem roku byla založena 
platforma Asijsko-tichomořské 
partnerství pro čistý rozvoj a 
klima, kde jsou zastoupeny 
Austrálie, Japonsko, Čína, 
Indie, Jižní Korea a další ze-
mě. Platforma vyzývá k umír-
něnějšímu přístupu místo po-

vinného snižování emisí.  
Podle studie ICCF má kooperativní, dobro-

volný přístup k omezování růstu emisí založe-
ný na podpoře technologického pokroku a 
globální spolupráci větší naději než direktivní 
protokol.    

 

J a r m i l a  Š ť a s t n á   

š é f r e d a k t o r k a  č a s o p i s u  O d p a d y  

Odpady 

Pokuta za porušení zákona o obalech bude nižší?   
Nejvyšší pokuta za porušení zákona o oba-

lech se má pětinásobně snížit – z 50 milionů na 
10 milionů Kč. Změnu přináší novela, kterou 
25. listopadu Poslanec-
ká sněmovna pustila do 
závěrečného schvalová-
ní. Podle vlády snížení 
odpovídá schválené 
koncepci správního 
trestání.  

Předloha podle minis-
tra životního prostředí 
Lib ora  Ambr ozka 
(KDU-ČSL) převádí do 
českého právního řádu loňskou směrnici Ev-
ropské unie, která na členské státy klade poža-
davky na míru recyklace a využití odpadů. 

Novela má především zpřesnit pravidla pro 
nakládání s obaly výrobků, které jsou převáže-
ny v rámci Evropské unie nebo ze třetích zemí. 

Kontrolou mají být 
pověřeni celníci.  
Novela upravuje také 
kritéria pro určení oba-
lu. Mají jimi být v sou-
ladu se směrnicí nákup-
ní pytle a tašky z papíru 
nebo z plastu, sendvičo-
vé sáčky, hliníkové fólie 
nebo jednorázové talíře 
a kelímky, ne však jed-

norázové příbory. Za obaly mají být považová-
ny také etikety, štítky a visačky, které jsou 
připevněné k výrobku.  

Nižší DPH pro odpady zamítnuta  
Nakládání s odpady 
bude nadále zařazeno  
v základní devatenácti-
procentní sazbě DPH. 
Ve třetím čtení totiž 
sněmovna zamítla návrh 
pražského magistrátu, 
který chtěl nakládání s 
odpady zlevnit tím, že 

ho přeřadí do snížené pětiprocentní sazby 
daně. Proti změně se postavil sněmovní roz-
počtový výbor.  

„Nejvíc mě mrzí to, že jak sněmovna, tak 
ministerstvo financí neuvedly žádný relevant-
ní důvod,“ řekl  primátorův náměstek Rudolf 
Blažek (ODS). Evropská unie podle něho 
umožňuje použít u této služby sníženou sazbu 
DPH. Sice by to znamenalo, že státní rozpočet 
by přicházel ročně o půl miliardy korun, pení-
ze by ale zůstaly ve veřejné sféře, a to v roz-
počtech obcí, dodal Blažek.  

Sněmovna přeřadila sběr a zpracování ko-
munálních odpadů ze snížené do základní 
devatenáctiprocentní daňové sazby od 1. květ-

(Pokračování na stránce 2) 

Krátce 

 

• elektronický archiv časopisu Odpady (2003-2005) 
• kompletní aktuální registr legislativy životního  
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• kompletní evropská legislativa životního prostředí 
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U Třebestovic má být zařízení na využití plastů  
U Třebestovic na Nymbursku má vzniknout 

zařízení na využití plastů a plastových odpadů. 
Plánuje je česko-čínská firma Wansida, která je 
známá tím, že v ČR skupuje odpad z PET 
láhví. Provoz chce zahájit začátkem příštího 
roku, informoval jednatel společnosti Tomáš 
Ludvík. Wansida bude u Třebestovic zpracová-
vat již vytříděné měkké nápo-
jové PET láhve z komunálního 
odpadu, obalové fólie a tvrdé 
průmyslové plasty. Po mecha-
nickém drcení či lisování takto 
zpracované plasty nacházejí 
využití při výrobě umělého 
vlákna pro textilní nebo sta-
vební průmysl. Podle Ludvíka 
zatím firma svoji produkci 
vyváží do Číny, část chce ale 
prodávat i v tuzemsku.  

V prvním roce výroby chce 
zpracovat asi 8500 tun plastů, 
v dalších letech by chtěla pro-
dukci zvýšit. Bude ale záležet 
na tom, jaké množství základního materiálu 
firma sežene, protože i v této oblasti sílí kon-
kurence. Plasty hodlá vykupovat v tuzemsku, 

případně dovážet ze zahraničí. „V současné 
době ten materiál ze zahraničí někdy vyjde 
skutečně levněji, i když není třeba tak kvalitní. 
V Čechách, i když to není obecně příliš známo, 
se třídí lépe než v zahraničí," řekl Ludvík.  

Wansida nyní provozuje podobné zařízení  
v pronajatém areálu v Brandýse nad Labem, 

kde chce však ke konci roku 
skončit. V novém působišti  
u Třebestovic má vzniknout asi 
20 pracovních míst, z toho asi 
polovinu zaplní zaměstnanci  
z Brandýsa.  
Firma umístí zařízení na zpra-
cování plastů do areálu v prů-
myslové zóně u Třebestovic, 
která je u dálnice D 11. Využi-
je v ní stávající objekty, tedy 
technologické haly, skladovací 
prostory a dvě administrativní 
budovy.  
Plánované zařízení je v soula-
du s plány kraje, protože zvy-

šuje podíl materiálového využití plastů oproti 
skládkování. Kraj také nežádá posuzování 
vlivu stavby na životní prostředí.  

na loňského roku. Zastupitelé tvrdí, že zvýšení 
DPH vyvolalo jen v Praze za rok 2004 nárůst 
nákladů o 52,6 milionu Kč.  

Podle Blažka znamená verdikt sněmovny 
pro Prahu roční výdaj 108 milionů Kč. 
„Peníze mohly jít na třídění odpadu, což nás 
stojí ročně přes 200 milionů Kč,“ uvedl. Měs-
to soudí, že půlmiliardový výpadek příjmů by 
byla pro státní rozpočet nepodstatná věc; nao-
pak pro rozpočty obcí by to byla úleva vý-
znamná. Zastupitelé v důvodové zprávě  
k návrhu uvedli, že přeřazením služby do 
základní sazby DPH vzrostly výdaje obcí na 
nakládání s odpady o 14 %. Sběr a zpracování 
komunálního odpadu zahrnuje také jeho svoz, 
využívání a odstraňování.  

Odpad bude v Mnichově Hradišti 
svážet dalších pět let Compag  

Společnost Compag Mladá Boleslav, která 
dosud zajišťovala komplexní sběr komunální-
ho odpadu pro Mnichovo Hradiště na Mlado-
boleslavsku a koncem roku jí vyprší smlouva, 
zde bude tyto služby vykonávat i dalších pět 
let. Podle rozhodnutí městské rady zvítězila ve 
veřejné obchodní soutěži, které se zúčastnily 
celkem čtyři firmy, informoval starosta Jaro-
slav Myška. Objem zakázky představuje ročně 
3,8 milionu Kč.  

Na Frýdlantsku objevili další  
skládky německých odpadů  

Další skládky odpadů dovezených zřejmě  
z Německa prověřují pracovníci Městského 
úřadu ve Frýdlantu. Poté, co se Česká inspek-
ce životního prostředí začala zabývat tunami 
německého odpadu v zemědělském objektu  
v Arnolticích u Bulovky, ohlásili občané další 
podobné skládky v Bulovce, Raspenavě a 
Dolní Řasnici.  

Obce Vysočiny budou třídit sklo 
Obce na Vysočině se zaměří na třídění skle-

něného odpadu z domácností. Sklárny, které 
odpad zpracovávají, totiž k barevnému sklu 
požadují i podíl bílého skla, za které také lépe 
platí. Z pěti okresů kraje se již sklo třídí na 
Žďársku a na Havlíčkobrodsku. Speciální bílé 
kontejnery nyní radnice rozmisťují na Třebíč-
sku a nákup plánuje Jihlava.  

Strakonice zdraží poplatek  
za odpad na 500 Kč za rok  

Strakonická radnice zvedne v příštím roce 
poplatek za svoz a likvidaci komunálního 
odpadu ze současných 450 na 500 Kč ročně. 
Návrh radních musejí ještě schválit zastupite-
lé. Důvodem jsou zvyšující se náklady na 
odpadové hospodářství a zdražení pohonných 
hmot. Roční náklady na provoz přesahují  
12 milionů Kč a Strakonice každoročně odpa-
dové hospodaření dotují.  

(Pokračování ze stránky 1) 

Provozovatelé sběrných surovin často nedo-
držují tuzemské zákony a šidí své zákazníky. 
Česká obchodní inspekce (ČOI) letos na pod-
zim zkontrolovala 74 provozoven sběrných 
surovin a různé nedostatky inspektoři zjistili ve 
zhruba polovině z nich. ČOI rozdala blokové 
pokuty za 24 200 Kč a s osmi provozovateli 
zahájila správní řízení.  

Mluvčí ČOI Miloslava Fléglová řekla, že 
nejčastějších prohřeškem provozovatelů sběr-
ných surovin bylo neo-
věření totožnosti osoby, 
která odpad nabízela  
k výkupu. „Toto poru-
šení jsme zjistili v osm-
nácti případech. Provo-
zovatel přitom podle 
zákona o odpadech 
nesmí odpad bez ověře-
ní totožnosti odebrat ani 
vykoupit. Tato zjištění 
jsme postoupili České 
inspekci životního pro-
středí,“ uvedla Fléglová. V mnoha sběrných 
surovinách navíc lidé podle Fléglové neměli  
k dispozici ceník vykupovaných druhů odpadů, 
anebo cena byla stanovena nejasným cenovým 
rozpětím. Jinde zase nebyly stanoveny ceny 
některých druhů odpadů.  

„Tímto jednáním porušili provozovatelé ve 
třinácti případech povinnosti stanovené záko-
nem o ochraně spotřebitele,“ řekla Fléglová. 
Nesprávné účtování vykoupených surovin 

inspektoři zjistili v devíti případech, přičemž 
při kontrolních výkupech byl účtovaný rozdíl 
ceny v rozmezí od 2 do 87 Kč v neprospěch 
spotřebitele. „K rozdílům v účtování došlo 
záměnou jednotlivých kovových odpadů s 
rozdílnými cenami a také tím, že provozovatel 
nesprávně stanovil hmotnost nebo nedodržel 
postup při vážení,“ podotkla Fléglová.  

V jedenácti provozovnách inspektoři odhalili 
používání vah bez platného úředního ověření. 

Jedna provozovna sběr-
ných surovin nebyla v 
době kontroly označena 
požadovanými údaji. 
Českému metrologické-
mu institutu ČOI předa-
la šest případů porušení 
postupu při vážení. 
Tento prohřešek se týkal 
nedodržení minimální 
váživosti váhy. „Vysoký 
počet zjištěných poruše-
ní zákonů při výkupu 

odpadů je důvodem, proč budou provozovatelé 
sběrných surovin pracovníky ČOI kontrolováni 
opakovaně,“ upozornila Fléglová.  

ČOI do konce letošního října uskutečnila 
celkem 48 841 kontrol a porušení zákonů zjis-
tila ve zhruba třetině z nich. ČOI uložila cel-
kem 9951 blokových pokut za 10,1 milionu 
Kč. „Správní řízení je vedeno s kontrolovaný-
mi osobami za dalších 5280 zjištění,“ uvedla 
Fléglová.  

ČOI: Polovina sběrných surovin s nedostatky  

Chcete dostávat zdarma newsletter Odpady?  
Přihlaste se na adrese www.economia.cz/newsletter.  

http://odpady.ihned.cz/
http://www.economia.cz/newsletter
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Slováci odevzdávají staré spotřebi-
če do obchodů   

Téměř polovina Slováků, kteří si koupí no-
vou chladničku nebo pračku, využije bezplat-
nou možnost vrátit starý spotřebič do obchodu 
a jejich počet se zvyšuje.  

Většina obchodníků tuto službu zavedla po 
13. srpnu, kdy začala platit novela zákona  
o odpadech. Zároveň při nákupu nového spo-
třebiče zavedli i poplatek, který činí několik 
korun až stokorun a z nějž se recyklace hradí. 
Největší zájem o novou službu je u prodejců 
ve velkých městech. Novela zákona o odpa-
dech zavedla od srpna povinnost pro výrobce 
a dovozce elektrospotřebičů postarat se o vý-
robek až do doby jeho likvidace. Proto dovoz-
ci založili neziskovou společnost Envidom, 
která by měla zabezpečit systém sběru a 
recyklace spotřebičů. Se společností spolupra-
cuje přibližně 250 prodejen elektro.  

Havlíčkův Brod použije výhru  
na recyklaci bioodpadů  

Havlíčkův Brod použije letošní výhru za 
třídění odpadů na zavedení recyklace biologic-
ky rozložitelných odpadů. Za odměnu  
100 tisíc Kč nakoupí přes 100 nádob na kom-
postování zbytků z domácností a se slevou je 
nabídne lidem, řekl Beno Trávníček z odboru 
životního prostředí.  

Ústí chce podnítit lidi k třídění  
Ústí nad Labem chce přimět obyvatele, aby 

více třídili odpad. Město si proto nechalo 
zpracovat plán odpadového hospodářství.  
Z něj vyplývá, že by se měl zvýšit počet kon-
tejnerů na sklo, papír a plast. V plánu je také 
výstavba nové třídicí linky.  

Primátor Petr Gandalovič řekl, že město 
bude muset zvýšit investice v oblasti odpadů. 
Náklady na třídění využitelných částí odpadu 
do roku 2010 činí podle plánu téměř 22 milio-
nů Kč. Kolik kilogramů vytřídí jeden občan, 
ústečtí radní nevědí. „Obecně lze říci, že Úste-
čané třídí oproti lidem z jiných částí republiky 
méně," řekl radní Pavel Dlouhý. Pod průmě-
rem je podle něj Ústí ve třídění papíru, plastu i 
skla. Celková investice do zlepšení třídění 
odpadů a nakládání s nimi by měla během pěti 
let činit 55 milionů Kč. 

Odpady 12/2005 
 

Téma: Bioodpady a biomasa 
• Ekonomické řešení kuchyňských odpadů 
• Uplatnění popela ze spalování biomasy 
• Regionální systémy využívající bioodpady 
• Koncepce nakládání s kaly z čistíren odpad-

ních vod 
• Zahraniční zkušenosti 

 

Časopis Odpady č. 12 vychází:  
13. prosince 2005 

Hradec chystá kampaň kvůli opatovické spalovně 
Informační kampaň, která by měla obyvatele 

upozornit na možná rizika spojená s výstavbou 
spalovny komunálních odpadů v nedalekých 
Opatovicích nad Labem, připravuje králové-
hradecká radnice. Hradec s projektem spalov-
ny, kterou chce vybudovat Pardubický kraj, 
nesouhlasí a usiluje o jeho zastavení, řekla 
náměstkyně hradeckého primátora Pavla Finfr-
lová. Radnice proto vydá 450 tisíc kusů mimo-
řádného čísla informačního 
zpravodaje, který bude distri-
buován nejen v Hradci Králo-
vé a okolních obcích, ale i na 
části území Pardubického 
kraje.  

„Chceme lidem nabídnout  
objektivní informace o tom, 
co výstavba spalovny před-
stavuje a jaká je situace  
v Česku. Kapacity stávajících 
spaloven nejsou naplněny a 
do spalovny by se dovážel 
odpad ze zahraničí,“ řekla Finfrlová. Zastupite-
lé Hradce Králové na kampaň uvolnili zhruba 
půl milionu korun, o využití zbývajících peněz 
z této částky bude vedení města ještě jednat. 
Spalovna se stane také hlavním tématem mi-
mořádného zastupitelstva, které Hradec Králo-
vé svolává na 17. ledna. „Na jednání chceme 

pozvat ministra životního prostředí, zástupce 
obou krajů, poslance, představitele obcí a sa-
mozřejmě i občany města,“ řekla Finfrlová.  

S vybudováním spalovny, která by měla 
ročně spálit zhruba 100 tisíc tun odpadu, ne-
souhlasí obyvatelé Opatovic, kde podepsalo 
petici zhruba 420 lidí, kteří se obávají zhoršení 
životního prostředí, protože v obci například 
stoupne provoz denně o 210 vozidel s odpa-

dem.  
Projekt prosazuje Pardubický 
kraj, který již založil společ-
nost EVO, která by měla 
spalovnu provozovat. Projekt 
podpořily například Pardubi-
ce, které byly původně proti. 
Hejtman Pardubického kraje 
Michal Rabas postoj Hradce 
Králové minulý týden označil 
za podivný a odmítl, že by se 
ve spalovně měl pálit odpad  
z jiných zemí.  

„Naše propočty mluví o tom, že po roce 2010 
si nebudeme vědět rady s 50 až 80 tisíci tunami 
odpadu. Nechceme stavět spalovnu, která by 
měla dovážet odpad z Německa, jak jsem se 
někde dočetl. Nic takového nikdy nebylo řeče-
no a nikdo o tom ani na vteřinu neuvažoval,“ 
řekl hejtman Rabas.  

Toma bude zpracovávat biologicky rozložitelný odpad  
Provoz komplexního zpracování biologicky rozložitelných odpadů spustí na začátku příštího 

roku otrokovická společnost Toma. Zpracovávat se zde bude především vytříděný komunální od-
pad, odpady z potravinářské výroby či zbytky z restaurací a jídelen.  

Investiční náklady jsou zhruba 45 milionů Kč, část peněz se firmě podařilo získat z dotací, infor-
moval generální ředitel firmy Radek Heger. Toma chce ročně zpracovávat asi 5000 tun biologické-
ho odpadu, výhledově pak dokonce dvojnásobek. Výsledkem zpracování budou produkty pro agro-
průmysl a chemický průmysl a kompost. „Při vyhnívání odpadů získáme také bioplyn, který využi-
jeme k výrobě elektrické energie a tepla,“ uvedl Heger. Provoz bude v areálu otrokovické průmys-
lové čističky odpadních vod, kterou Toma vlastní. Akciová společnosti Toma se zabývá především 
poskytováním služeb firmám ve vlastním průmyslovém areálu v Otrokovicích na Zlínsku. Nyní 
zde sídlí na 130 společností, které zaměstnávají zhruba 2000 lidí. Letos v pololetí vykázala skupi-
na Toma, kam patří ještě šest dceřiných společností, konsolidovaný zisk 39 milionů Kč při celko-
vých provozních výnosech 196 milionů Kč. Toma zaměstnává asi 170 pracovníků.  

Liberecký kraj přispěje na linku na likvidaci vraků aut  
Liberecký kraj přispěje téměř 2 miliony Kč 

na vybudování linky na ekologickou likvidaci 
vraků aut v areálu firmy Kovošrot Děčín v 
Hodkovicích nad Mohelkou. Podporu záměru 
za zhruba 4,3 milionu Kč 
schválili krajští zastupitelé.  

„Snažíme se více podporo-
vat podnikatele v oblasti 
odpadového hospodářství, 
zpracovatelé odpadu totiž  
v kraji chybějí,“ řekl náměs-
tek hejtmana pro ekologii 
Radim Zika.  

V Libereckém kraji sice 
linky na ekologickou likvi-
daci autovraků fungují, je-
jich kapacita je ale ve srovnání s odhadem 
skutečných potřeb nedostatečná. Proto se kraj 
rozhodl projekt podpořit. Linku chce v areálu 

Kovošrotu postavit společnost MP EkoPro, 
sloužit by měla od poloviny roku 2007. 
„Předpokládáme, že budeme schopni ročně 
demontovat od 1500 do 4000 autovraků,“ řekl 

jednatel společnosti Pavel 
Pejcha. Připustil ale, že sys-
tém likvidace vraků se teprve 
rozbíhá.  
Částkou 1,95 milionu kraj 
přispěje také společnosti 
Sklopan Liberec, která chce  
v regionu vybudovat sběrnou 
síť na odpadové ploché sklo 
a autoskla. Dalších 255 tisíc 
Kč dostala Rokytnice nad 
Jizerou na vybudování pří-

střešků nad místy pro tříděný odpad a 20 tisíc 
Kč dal kraj Smržovce na vybudování dvou 
nových míst na sběr separovaného odpadu.  

http://odpady.ihned.cz/
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Pražská čistírna se může rozšířit  
Pražská čistírna odpadních vod na Císař-

ském ostrově se bude moci rozšířit. Zastupite-
lé souhlasili se změnou územního plánu, díky 
které bude moci zařízení být kvůli nutné pře-
stavbě i v oblasti takzvaných zahrádek. Tyto 
plochy se od katastrofální povodně před třemi 
lety nijak nevyužívají.  

Přestavba čistírny, potřebná kvůli přísným 
normám Evropské unie na vypouštění odpad-
ních vod, bude stát asi 10 miliard Kč. Práce 
mají začít koncem příštího roku, musejí být 
hotovy do konce roku 2010. Jinak by městu 
hrozily vysoké pokuty.  

ČR asi získá méně povolenek 
Česká republika pravděpodobně získá na 

každý z roků 2008 až 2012 méně povolenek, 
než kolik obsahuje současný Národní alokační 
plán na vypouštění skleníkových plynů do 
roku 2007. Podle ředitele oddělení změny 
klimatu ministerstva životního prostředí To-
máše Chmelíka je reálný objem emisí nižší, 
než na kolik byly přiděleny povolenky, a ani  
v příštích letech nebude znečištění zřejmě 
stoupat. Bylo by tak obtížné obhájit větší po-
třeby českého průmyslu před Evropskou unií. 

Ekologickým výrobkem v Česku je 
přes 300 produktů  

Čeští zákazníci se se značkou ekologicky 
šetrný výrobek setkávají na více než 300 vý-
robcích 83 firem. Produkty splňují požadavky 
stanovené mezinárodními normami a předpisy 
pro environmentální značení. Nově certifikát 
Ekologicky šetrného výrobku získala sušická 
firma Solodoor, říčanská společnost Alfa Clas-
sic a výrobce celulózy z Brandýsa nad Labem 
Ciur. Zatímco ekologická značka dává infor-
mace o výrobku konečnému spotřebiteli, pro 
průmyslové zákazníky podobnou funkci plní 
osvědčení o environmentálním výrobku. Tako-
vé osvědčení převzala Eta Hlinsko.  

Hlavní cenu získal film Zdroj  
Film Zdroj režiséra Martina Marečka získal 

hlavní cenu na mezinárodním festivalu ekolo-
gických filmů Týká se to také tebe, který se 
konal v Uherském Hradišti. Film, dokumentu-
jící bezohlednou těžbu ropy, již letos ocenili i 
na festivalech Jeden svět a Jihlava 2005.  

Ekologie 
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MŽP souhlasí se stavbou meziskladu v Temelíně  
Ministerstvo životního prostředí (MŽP) sou-

hlasí s vybudováním meziskladu vyhořelého 
paliva, který má do roku 2014 vyrůst v areálu 
temelínské jaderné elektrárny. Vyplývá to ze 
stanoviska, jež úřad vydal v rámci procesu 
posuzování vlivu stavby na životní prostředí 
(EIA). Odpůrcům z ekologických a občan-
ských sdružení se však 
rozhodnutí úřadu nelíbí. 
Nevylučují, že proti 
dalším krokům v přípra-
vě stavby podají žaloby.  

Stanovisko uvádí, že 
zařízení v plánované 
podobě dostatečně chrá-
ní před ionizujícím 
zářením, negativně 
neovlivňuje zdraví oby-
vatel a neškodí okolní 
přírodě. Způsob sklado-
vání paliva lze podle 
dokumentu považovat za vhodný a optimální. 
Mluvčí temelínské elektrárny Milan Nebesář 
řekl, že stanovisko MŽP má společnost ČEZ k 
dispozici. Nyní ještě čeká na vyjádření Evrop-
ské komise. Až oba dokumenty získá, obrátí se 

na Státní úřad pro jadernou bezpečnost se žá-
dostí o povolení k umístění skladu. 
„Předpokládám, že se tak stane do konce roku. 
Poté můžeme oficiálně žádat příslušný stavební 
úřad o zahájení územního řízení, k čemuž do-
jde asi na jaře,“ uvedl mluvčí. Jako pozitivní 
označil tu skutečnost, že sklad podle závěrů 

stanoviska neohrozí 
životní prostředí.  
Temelínský sklad by 
měl začít fungovat  
v roce 2014. Pojmout 
má až 1370 tun materiá-
lu, což vyprodukují oba 
temelínské bloky za  
30 let. Technici nyní 
vyhořelé články s ura-
nem ukládají přímo do 
bazénu v reaktoru, kde 
soubory snižují svůj 
tepelný výkon a klesá 

zde i aktivita paliva. V provozu by sklad měl 
být zhruba 60 let. Podobný, leč menší me-
zisklad, jaký společnost ČEZ hodlá stavět  
v Temelíně, funguje od roku 1995 na území 
jaderné elektrárny Dukovany.  

Hlubinné úložiště jaderného odpadu, pro něž 
Správa úložišť radioaktivních odpadů 
(SÚRAO) vytipovala šest lokalit, by v Česku 
nemuselo vůbec vzniknout. Informovala o tom 
předsedkyně Státního úřadu pro jadernou bez-
pečnost (SÚJB) Dana Drábová. Možným alter-
nativním řešením by podle ní mohlo být vybu-
dování centrálního skladu pro více zemí v rám-
ci Evropské unie, což by zároveň vyšlo levněji. 
To, že výběr místa či případné další zpracování 
paliva je obtížné rozhod-
nutí, podle ní dosvědčují 
zkušenosti z Francie. Od 
roku 1990 zde trvá vý-
zkum, který by měl letos 
skončit. Francouzský 
parlament pak na základě 
jeho výsledků v příštím 
roce rozhodne, jakou 
cestu zvolí.  

Výstavbu mezinárodní-
ho skladu či odvoz odpa-
dů do jiné země považuje 
za možné alternativy i ředitel SÚRAO Vítěz-
slav Duda. Základní variantou je ale příprava 
stavby v ČR, uvedl. Stát je přitom podle něj 
připraven vyplácet kompenzace obcím za ne-
gativní dopady sousedství s jaderným zaříze-
ním. Návrh je součástí senátní novely atomo-
vého zákona. V nejbližších dnech by o ní měli 

rozhodovat poslanci. „Může to být poplatek za 
1 m2 v okolí jaderného zařízení nebo poplatek 
za průzkumné území,“ řekl.  

SÚRAO zatím vytipovala šest lokalit, všude 
ale narazila na odpor veřejnosti. Proto loni 
požádala vládu o pětiletý odklad dalších geolo-
gických prací. Na seznamu jsou kromě Naděj-
kova a Lodhéřova v Jihočeském kraji také 
Lubenec-Blatno v Ústeckém kraji, Budišov a 
Rohozná na Vysočině a Pačejov v Plzeňském 

kraji. Podle Drábové 
přitom dosavadní výběr 
lokality nezaručuje, že  
v Česku bude vůbec mož-
né vhodné místo nalézt. 
Kompenzace ale podle 
odpůrců stavby nemůžou 
nahradit ztráty z možného 
poničení přírody či rozvo-
je turismu.  
Stát musí dvě nejvhodněj-
ší lokality vybrat do roku 
2015. Konečné rozhodnu-

tí by pak mělo padnout do roku 2025 a provoz 
úložiště by měl začít v roce 2065. Skladovat by 
se v něm do roku 2100 měl veškerý radioaktiv-
ní odpad z Dukovan i Temelína. Vybudování 
skladu včetně příprav přijde odhadem na  
50 miliard Kč. Dosud se vyhořelé palivo  
z obou elektráren skladuje v Dukovanech.  

Jaderný odpad by mohl být ve skladu více zemí  

Máte potíže s výkladem zákona? Narazili jste ve 
své praxi na problém, se kterým si nevíte rady? 
NAPIŠTE NÁM! Najdeme odborníky, získáme 
vysvětlení, přineseme výklad sporného místa. 

 

Kontaktovat redakci můžete na  
odpady@economia.cz nebo na tel. 233 071 427. 
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